
Referat for møde i arbejdsgruppen om kultur, skole, børn, unge og fritid, d. 17. februar kl. 17-19 i 
Gallopperiet på Christiania 

Deltagere: Marianne Olsen, Henrik Vilsbøl, Lis Schertiger-Nielsen, John Poulsen, Tine Ehlert, Emma Hjerrild 
Bech (sekretariatet), Mette Prag (Christiania) 

Dagsorden:  

1. Valg af mødeleder 

2. Valg af referent  
3. Drøftelse om Christianias planer for udvikling af kulturområdet og arkitekturplaner 

4. Puljeansøgninger. Udsendt direkte til gruppen fra Emma Hjerrild Bech 

5. Status på lokaler på Christianshavn (Punktet udgår) 
6. Kunststrategi – orienteringsmøde og kommende høring (Punktet udgår) 
7. Status på forårets decentrale besøg 

8. Eventuelt 

 

Referat:  

1. Valg af mødeleder 

Marianne Olsen blev valgt.  
 

2. Valg af referent  
Emma Hjerrild Bech blev valgt.  
 

3. Drøftelse om Christianias planer for udvikling af kulturområdet og arkitekturplaner 

Vi havde besøg af Mette Prag fra Christiania, som orienterede om Christianias planer for kulturområdet 
og arkitektur. 

Marianne forklarede, at arbejdsgruppen tog initiativ til mødet på baggrund af lokaludvalgets ønske om at 
være tæt på bydelen. 

Mette Prag gav en status på det første år efter lukningen af Pusherstreet: 

• Der afholdes dialogforum med politiet og andre myndigheder hver 14. dag for at følge op på 
lukningen af Pusher Street. Efter tre dødsfald besluttede Christiania, at problemerne ikke kunne 
løses alene og krævede myndighedernes hjælp. 

• Arbejdsprocessen med politiet var lang, men resulterede i en relativt let lukning af Pusher Street. 
• Sælgerne afholdt en stille afslutningsfest. For nogle christianitter var det trist at sige farvel, men det 

var nødvendigt, da Pusher Street var blevet overtaget af bandehandel. 
• Salget er ikke flyttet til voldene eller andre steder på Christianshavn, men foregår på nettet og 

mange andre steder. Under Corona-nedlukningen var det et stort problem, at der solgtes i opgange, 
men det er ikke længere tilfældet. 

• Der er stadig et vist omfang af hashhandel, men det er ikke organiseret. Christiania er ikke lukket, 
men genåbnet med fokus på genopfindelsen af staden som et kreativt område. 

• Christiania henvender sig til turister, københavnere og christianshavnere. Forandringsplanens 
projektkontor med to ansatte holder fællesmøder om genopbygning og udvikling. Wonderful 



Copenhagen har også være på besøg og givet input til turisme: Skab det Christiania, som I selv vil 
besøge.  

Økonomiske forhold: 

• Christiania modtog ikke direkte midler fra sælgerne, men nogle virksomheder har haft øget salg på 
grund af de mange besøgende. 

• En fjerdedel af indtægterne i Christiania kommer fra virksomheder og værksteder, som har haft det 
svært siden Corona og Pusher Street-lukningen. 

• Bevilling i 2025: 13,2 mio. fra staten, 13,2 mio. fra kommunen, og Christiania betaler for renovering 
af Stjerneskibet. Projekter inkluderer lukning af Pusher Street, haver og åbne bygninger.  

• God bevilling i år, som næppe når at blive brugt, så der arbejdes på at kunne overføre nogle midler 
til 2026. Der er medvind hos myndighederne, så der forventes at komme midler tilført. 

Kulturstrategi, skøjtebanen og andre nye tiltag: 

• Kulturplanen involverer en teatergruppe og facadeudsmykning, finansieret af stat og kommune, 
herunder gavlprojekter. 

• Skøjtebanen gik godt i december, men havde i januar/februar få gæster på grund af konkurrence fra 
bl.a. lysfestivalen. Skøjtebanen er nu lukket.  

• Permanente ændringer i Fredens Eng som et udendørs Grå Hal og etablering af legepladser for at 
gøre området mere folkeligt. Planerne inkluderer også ombygning af Stjerneskibet og at åbne og 
forstørre eksisterende steder langs Pusher Street. 

• Musikniveau er ikke reguleret, men støjvagten kan tilkaldes ved behov. 
• Cykelparkering inden for Christianshavn tillader ikke udlejningscykler. Aftale om at etablere 

cykelparkering ved den gamle burgerbar. 

Almene boliger: 

• Det har været en lang proces med forhandlinger i 2022 om at købe voldanlægget og opnå 
statsgaranterede lån til at bygge 15.000 kvadratmeter almene boliger. Christiania har stiftet en egen 
boligorganisation til formålet. 

• Udlejningsaftale mellem kommunen og Christiania afgør, at kommunen vil anvise til nye almene 
boliger, men i praksis vil der gå flere år før, da det vil være for dyrt at visitere til nybyggeri. 
Målsætningen er bofællesskaber inspireret af Urbania på Lundtoftegade, ideelt for ældre. Det kan 
tage op til to år fra tilmelding til indflytning, hvor ansøgere i ventetiden kan få en forståelse af livet 
som christianit.  

• Diskussion om byggestilens mangfoldighed bevares. Bygningsplaceringer og dimensioner skal 
fastlægges. Christiania ønsker mindre bofællesskaber. 

• Det vil tage minimum to år at vedtage en ny lokalplan, og først derefter kan man gå i jorden.  
• Oprensning af den forurenede jord kan som en del af boligforliget foretages eksternt. 
• Der blev gjort opmærksom på, at kommunen opfører botilbud til unge bagved Hal C. 

Beboerstatus: 

• 770 voksne og omkring 200 børn bor på Christiania. Målet er 300 flere beboere. Christiania har i 
gennemsnit en ældre befolkning end Christianshavn. Tilbud inkluderer vuggestue, børnehave og 
ungdomsklub. 



• Overvejelser om skæve boliger og botilbud til unge med særlige behov. Kontakt med SOF og Aktive 
Ældre om at etablere et plejehjem, men der er ikke plads.  

Afslutning: 

• Sæt kryds i kalenderen d. 6. april til årsdagen for lukningen af Pusherstreet.  
• Både arbejdsgruppen og Mette Prag opfordrede til tættere samarbejde mellem Christiania og 

lokaludvalget. 
 

 

4. Puljeansøgninger 

Lokaludvalget har modtaget 9 puljeansøgninger om støtte. Den ene behandles af Miljøgruppen.  

1. Danmarks Farligste Plade 

Ansøger om 15.000 kr. til bogudgivelse.  
Anbefaling: Arbejdsgruppen anbefaler et afslag. Afslaget begrundes med, at lokaludvalget 
ønsker at sprede sine midler. Arbejdsgruppen vurderer, at projektet har et stort budget til et 
lille projekt, der er uden for Christianshavns interesse.  
 

2. Daily Fiction - Vandringsforestilling på Refshaleøen med Metropolis 

Ansøger om 20.000 kr. til produktionsomkostninger til forestilling på Refshaleøen. 
Anbefaling: Arbejdsgruppen anbefaler et afslag. Afslaget begrundes med, at lokaludvalget 
ønsker at sprede sine midler. Arbejdsgruppen vurderer, at arrangementet ikke nødvendigvis 
er bundet til Christianshavn, og at målgruppen er lille.  
 

3. Free the Freaks Festival 
Ansøger om 40.000 kr. til materialer og afvikling af teaterfestival på Christiania.  
Anbefaling: Arbejdsgruppen anbefaler at give tilsagn om 10.000 kr. Arbejdsgruppen 
vurderer, at det er et stort og interessant projekt, der dog ikke skal støttes med det fulde 
beløb, da lokaludvalget ønsker at sprede sine midler. 
 

4. Eskær Trioen – Sommerkoncerter på Nordatlantens Brygge 

Ansøger om 25.000 kr. til honorar og øvrige udgifter til tre koncerter på Nordatlantens 
Brygge. 
Anbefaling: Arbejdsgruppen anbefaler et afslag. Afslaget begrundes med, at lokaludvalget 
ønsker at sprede sine midler. Arbejdsgruppen vurderer, at projektet er kommercielt og 
mangler forankring til Christianshavn.  
 

5. Foredrag: Skyld med skyld på 

Ansøger om 6.000 kr. til honorar og øvrige udgifter til et foredrag Christianiakirken. 
Anbefaling: Arbejdsgruppen anbefaler at give tilsagn på 5.000 kr. Arbejdsgruppen vurderer, 
at det er et godt og interessant emne, som projektet tager op. Gruppen vil dog ikke støtte 
med det fulde beløb, da lokaludvalget ønsker at sprede sine midler. 
 

6. Det ydre og indre landskab: Litteratur, krop og natur 

Ansøger om 11.550 kr. til honorarer til skrivecirkler og yoga i Christianshavns Beboerhus og 
Volden.  



Anbefaling: Arbejdsgruppe anbefaler at give tilsagn om 5.000 kr. Arbejdsgruppen vurderer, 
at projektet kan fungere i mindre skala.  
 

7. Et dialogværktøj – Samtalecykelen 

Ansøger om 37.500 kr. til ombygning af ladcykel og to arrangementer på Christianshavn.  
Anbefaling: Arbejdsgruppen anbefaler at give tilsagn om 10.000 kr. øremærket de to 
arrangementer på Christianshavn. Arbejdsgruppen vurderer, at projektet er meget dyrt, 
men en forfriskende ny tilgang til borgerdialog.  
 

8. Det lange kaffebord i anledningen af 1 årsdagen for lukningen af Pusher Street 
Ansøger om 10.000 kr. til forplejning, borde og øvrige udgifter til kaffebord på Christiania.  
Anbefaling: Arbejdsgruppen anbefaler at give tilsagn om 10.000 kr. Arbejdsgruppen 
vurderer, at projektet er relevant, og selvom gruppen som udgangspunkt ikke giver støtte til 
forplejning, er det grundlaget for dette arrangement.  

 

5. Status på lokaler på Christianshavn 

I december spurgte vi Kultur- og Fritidsforvaltningen om et overblik over antal kommunale lokaler og 
belægningen på disse. Der er endnu ikke kommet svar.  

Punktet udgår.  

 

6. Kunststrategi – orienteringsmøde og kommende høring 

I januar deltog Marianne og Emma i et orienteringsmøde om den kommende kunststrategi.  

Punktet udgår.  

 

7. Status på forårets decentrale besøg 

På mødet i januar besluttede gruppen en række besøg i bydelen i foråret.  

- 17. februar Christiania om drøftelse om planer for udvikling af kulturområdet og arkitekturplaner 
(Tine aftaler) 

- 22. april Nordatlantens Brygge (Marianne aftaler) 
- 13. maj Ungdomsøen (Henrik aftaler) 
- 18. august Ejendomsselskabet på Refshaleøen om vinderprojektet (Henrik aftaler) 

Marianne orienterede om, at Nordatlantens Brygge har vendt positivt tilbage, men at de ikke er sikre på, 
om de kan den pågældende dato. De vender tilbage, og alternativt kan vi spørge, om de kan d. 13. maj.  

 

8. Evt.  

Intet at bemærke.  

9. Kommende møder 



Næste møde er d. 17. marts i Beboerhuset.  

Mødeplan for 2025 

• 17. marts 

• 22. april 
• 13. maj 
• 10. juni 
• 18. august 
• 15. september 

• 20. oktober 

• 17. november 

• 8. december 

 


